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(EXP. 2021/OFI_01/004778) 
 
ACTA DE LA SESSIÓ Nº 9/2021, DE CARÀCTER EXTRAORDINARI DE L’AJUNTAMENT 

PLE CELEBRADA EL NOU DE DESEMBRE DE DOS MIL VINT-I-U. 
 
Al municipi de Canals, en la casa consistorial, Pl. de la Vila núm 9, el nou de desembre de 

dos mil vint-i-u, essent les catorze hores i trenta-vuit (14:38 hores), es reuneixen per els que a 
continuació es citen: 

 
 Presideix Dª Mª Jose Castells Villalta, assistint els regidors/es D. Miguel Ángel Alventosa 
Paz, Dª Verónica Ferri Fayos, Dª Maria Carmen Brú García i Dª Isabel Arnau Chover (del Grup 
Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup 
Municipal Canals en Moviment); D. Francisco Lopez Trigueros, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa 
Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés María Poveda 
Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Maria Celia Bononad Martínez 
(regidora no adscrita). 
 
  D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit), s'incorpora a la sessió sent les catorze hores i 
quaranta minuts (14:40 hores) durant el tractament del punt 1 de l'ordre del dia. 

 
No assisteixen  D. Antonio Pérez García y Dª Andrea Sisternes Martorell (del Grup Municipal 

Popular). 
 

 Assisteix com a Secretari D. José Mª Trull Ahuir, Secretari de l’Ajuntament de Canals.  

 
Havent-se comprovat l’assistència de la Presidenta i del Secretari, així com l’existència del 

quòrum exigit per l’article 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que s’aprova el 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals (d’ara en avant ROF) 
per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. President declara oberta la sessió. 
 

La sessió es va desenvolupar d’acord amb el següent,  
 
 

ORDRE DEL DIA 
 
 1. Dación de cuentas, por la Alcaldía Presidencia de todas las actuaciones y hechos 
relacionados con l’escoleta municipal de la Torre de Canals, desde las primeras quejas por los 
impagos a trabajadoras y deficiencias del servicio, hasta la actualidad. 
 
 2. Que se haga entrega a los Grupos municipales, de toda la documentación relativa a 
las actuaciones realizadas en virtud de los hechos expuestos en el punto anterior, incluyendo, 
en su caso, todos los registros de entrada y salida, copia de expediente/s, así como cualquiera 
otra relativa a l’escoleta de Canals. 
 
  

.............................................................................................................................................................. 
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La Sra. Alcaldessa manifestant que comencem. Bona vesprada a totes i tots, els que ens 

estan escoltant en Canals Ràdio, en la Ràdio Municipal, mitjançant el Canal Streaming de YouTube. 

Gràcies també a la Policia Local una vegada més per acompanyar-nos. 

Comencem amb aquest ple número 9 de 2021, un plenari extraordinari a petició també de 

l’oposició. Un plenari monotemàtic per a tractar el tema o per a informar ja, perquè gràcies al treball 

constant de la gent de la casa i el treball extern s’ha pogut solventar una gran part.  

I anem allà. Abans també m’agradaria excusar la no assistència dels companys Andrea i Toni 

Pérez, per qüestions laborals i, el company Xavi Pérez, en uns moments vindrà i estarà present ací 

amb nosaltres. 

 1. Dación de cuentas, por la Alcaldía Presidencia de todas las actuaciones y hechos 
relacionados con l’escoleta municipal de la Torre de Canals, desde las primeras quejas por los 
impagos a trabajadoras y deficiencias del servicio, hasta la actualidad. 

 
La Sra. Alcaldessa manifestant que primer que tot, m’avance ja al segon punt. Els membres 

de l’oposició tenen a la seua disposició, mitjançant la carpeta de :K//, des del 25 de novembre, el 
passat plenari ordinari gran part de la informació i de l’explicació que jo donaré la tindran amb 
deteniment documentada. I el 3 de desembre, una xicoteta part del que ja és, sobretot, l’acta que es 
du a terme el dia 30 de novembre a les instal·lacions de l’escoleta municipal amb la Gerent, amb 
l’Alcaldia, el Tècnics, sobretot per a comprovar que les instal·lacions estan correctes i, per a 
traspassar-nos tota la informació relativa a les treballadores i als preveïdors. 

I també està, si no recorde malament, els documents com a que estan donades d’alta les 

treballadores de l’escoleta.  

 D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit), s'incorpora a la sessió sent les catorze hores i 
quaranta minuts (14:40 hores). 
 
 La Sra. Alcaldessa manifestant que bé, he fet un resum breu, perquè evidentment, tindreu a 
:K// al voltant de quatre-centes setanta i pico pàgines i clar, evidentment, anem a passar-ho breument 
i intentaré centrar-me en allò relatiu, en allò important i lo relatiu deixar-ho un poquitiu més a banda. 

 
Comencem amb un plenari extraordinari. No hi han punts a aprovar i on s’explicarà, jo crec 

que és important saber, la gent que ens escolta, que ací els plenaris son a 100 € per cap i ací hui 
anem a costar a les butxaques dels canalins i canalines al voltant dels 1.500 €. Això també es 
important que la gent ho sàpiga, ja que estem parlant i informant. 

 
Val. La dació de compte de l’escoleta infantil. A principi d’any hi ha un grapat d’instàncies de 

pares i mares. A principi d’any, sobretot, el 8 de febrer, centrem-nos en eixa data. Pares i mares 
preocupades per una sèrie de deficiències que ocorren a l’escoleta. Recordem a la gent del poble que 
l’escoleta era un contracte de prestació de servei a una Gerent. Com, per exemple, el berenar no el 
donava ja i el donava en el menjador, l’APP o l’agenda digital de vegades fallava, algun retràs a l’hora 
de pagar, retràs... XXXXXXX fa un requeriment amb totes estes instàncies a la Gerent. XXXXXXXX, 
l’anterior Regidor d’Educació es comunica amb la Gerent i li trasllada totes estes qüestions. 
XXXXXXXXX es reuneix amb l’oposició i explica ja la situació. XXXXXXX es reuneix amb mi i amb els 
Tècnics de la casa per a estudiar amb deteniment eixe contracte, que ve del 2018 i, que per la seua 
naturalesa impedeix que, mentre no hi haguera un impagament reiterat de més de 3 mesos, 
malauradament per estes deficiències no hi havia manera d’atendre’l. Aixina i tot, se li explica, se li 
informa a la Gerent per a què subsane eixes deficiències. Després, s’ha intentat abans d’arribar a 
esta solució traumàtica, la de l’impagament recurrent de les treballadores, seure amb la Sra. Gerent 
per a que de manera tranquil·la i sosegada deixara el servei. XXXXXX, Mai, Hilzonde, Mai, Miquel... 
pareixia que si, que ho entenia, arribava el moment i no hi havia manera. I, per tant, no podíem actuar 
de manera contundent, perquè encara que la voluntat política era de solventar aquesta situació de 
manera molt abans, legalment no podíem atendre-la.  
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Contractem a un servei jurídic extern de renom, que ens ha sigut de moltíssima ajuda, perquè 

ja arriba un moment, en el que l’equip de govern, sobretot planta i diu no, no hi ha manera. Volem que 
esta senyora acabe el seu temps ací a l’escoleta com a Gerent i ho volem ja, però sempre atenent a 
la legalitat. Torne a repetir, contractem a esta persona experta en la matèria junt als advocats de la 
casa, al servei jurídic de la casa i sobretot, vull centrar-me en una data, el 20 d’octubre del 2021, 
entra una instància de les treballadores de l’escoleta on reclamen que porten més de 3 mesos sense 
cobrar. Ahí podem actuar, ahí podem actuar de manera contundent. Ho estàvem esperant. 
Prèviament, ja s’havien fet inclús, informes de tresoreria  per a tindre’ls ja guardats, que estaven 
sense parar de treballar i això també vull que quede constància per a la gent del poble. Mai s’ha 
deixat de treballar. Ara, s’ha pogut actuar a partir del 20 d’octubre. Per què? Perquè la situació 
malauradament de les treballadores ja sí que permetia.  

 
El 20 d’octubre entra la instància. Ens reunim també prèviament amb l’oposició i amb els 

tècnics per a explicar-ho. L’informe de l’advocat extern ens diu, juntament als de la casa, que podem 
actuar ja per a la reversió d’eixe servei i, paral·lelament com a mesura cautelar per a actuar 
ràpidament, podríem fer el segrest o intervenció del servei. Què passa? Que es fa molt poques 
vegades. S’ha fet molt poquetes vegades a l’Estat Espanyol, per tant, la jurisprudència tampoc es que 
done massa informació. Es posen a treballar a “marchas fozadas”. De fet, ací a la casa els vam dir, 
dediqueu-se a això i res més. Això és prioritari i heu de dedicar-vos a això. 

 
Recordem, 20 d’octubre entra la primera instància. El 10 de novembre entra una instància per 

part de la Gerent per a resoldre el contracte de mutu acord atenent a que té una sèrie de 
circumstàncies o entregants econòmics que no pot fer front.  

 
Així i tot, sabent el que sabíem, parlem amb els experts i tècnics de la casa. Podem així i tot 

que per mutu acord es resolga el contracte? No, perquè hi ha impagament. No pot ser. Val. Seguim. 
El 22 de novembre ja ix i es signa l’informe del cap de servei refrendat per la meua signatura com a 
Alcaldia, més una providència d’alcaldia, ja incoant l’expedient com a mesura cautelar de la 
intervenció del servei, paral·lelament a la rescissió del servei que portarà el seu procés. 

 
El 30 de novembre es signa l’acta a l’escoleta, l’Alcaldessa, els tècnics de la casa i la gerent. 

Com molt be he dit, per a traspassar-nos tota la informació dels proveïdors, de les treballadores i 
comprovar que les instal·lacions estaven correctes.  

 
Senyors i senyores, el dia 1 de desembre les treballadores i el servei ja està de manera 

cautelar en l’Ajuntament. En menys de dos mesos s’ha actuat quan la legalitat ho ha permés, ni més 
ni menys, ací no s’ha forçat res. Ja m’haguera agradat a mi, perquè a mi el que em demanava la no 
Alcaldessa, Mai, la canalina del poble, era haver-ho fet més prompte, però jo estic ací per a atendre a 
la legalitat i al que ens indiquen els tècnics de la casa i el servei extern que, torne a repetir que es un 
advocat de renom i reiterar-li, donar-li les gràcies pel gran esforç que ha fet en menys de dos mesos, 
però vaig més enllà i com és una dació de compte, el Servei d’ADL, amb la Tècnica al capdavant, 
supervisa, però tant la Regidora Isabel Real com ací l’Alcaldessa, ens comprometem a implicar-nos 
també en el dia a dia i en la gestió. 

 
El dia 3 de desembre, ens reunim al meu despatx Isabel, jo i la directora per a tractar dubtes, 

per a preparar el Nadal, per a preparar el material, per a preparar els regals per al Pare Noel que, 
torne a repetir que ací, evidentment, estan les treballadores, que sí que és veritat que van tindre 
mesos d’impagament i, també uns xiquets i xiquetes menors d’edat, que han estat en la “boca de la 
noticia sense comerlo ni beberlo”. Eixos xiquets i xiquetes no han de notar absolutament res i 
nosaltres ens hem preocupat per a que tinguen el seu Nadal i ho tinguen tot correcte. De fet, ja està 
casi que tot fet. Tinguem reunions setmanals de treball tots els dilluns amb XXXXX que es la 
Directora. Ja ens hem posat en contacte amb l’empresa de càtering amb l’empresa de l’agenda 
digital, de fet, la setmana que ve ens reunim per a comprovar que l’APP funciona, que està 
funcionant, per a vore si la podem millorar. Els menús ja els tenen els pares. Volem reunir-nos també 
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amb l’empresa que porta el càtering. Aleshores, no se ja que més voleu que vos diga. Que està 
solucionat, que en menys de dos mesos s’ha solucionat i que legalment no podíem atendre... no 
podíem actuar de manera contundent. Ja ens haguera agradat a nosaltres perquè, torne a repetir que 
la legalitat i la naturalesa del contracte del 2018 ho impedia. 

 
Que han hagut deficiències? Sí, sí, no vaig a dir que no, clar que sí. Que l’adjudicatària era la 

que tenia que prendre part i no l’Ajuntament, perquè recordem que era un servei externalitzat, era un 
contracte de prestació de serveis. Era l’adjudicatària. Per tant, nosaltres no hem parat de treballar, 
d’intentar donar solucions abans de que arribarem a la situació que hem arribat, que havíem arribat, 
ara ja no i, el que ens hem dedicat és a informar-nos, a treballar com a formiguetes i a intentar que 
esta persona se n’anara de bona voluntat, però torne a repetir, això es una qüestió molt personal. Així 
que no sé si vos hauré donat informació. Voleu alguna cosa més. Celia. 

 
La Sra. Bononad Martínez (regidora no adscrita) manifestando que buenas tardes, yo 

solamente quisiera decir que la explicación que has dado tú, yo me acuerdo que en la última reunión, 
estábamos aquí reunidos la oposición, padres, también estaba el técnico y recuerdo, si no recuerdo 
mal me podéis corregir, el Vicesecretario dijo que si esto lo hubiésemos cogido con tiempo, 4 meses 
antes, esto no hubiera pasado. Yo digo lo que se dijo aquí. 

 
Y otra cosa que quería preguntar, ya que estoy aquí, ¿cuánta subvención recibe l’escoleta y 

en que lo vais a gastar? Gracias.  
  
 La Sra. Alcaldesa manifestando que lo miraré, porque lo tengo aquí apuntado, porque 

justamente lo he preguntado. Vuelvo a reiterar y, yo hablo por lo que dicen los informes. Nunca voy a 
dudar de los técnicos y del informe, que ahora después leeré la conclusión, que es para no poner en 
duda absolutamente nada. Yo no tengo hijos, pero soy vecina del pueblo y yo creo que ninguno de 
los que hay aquí, si pudiera haber solventado la situación antes, vamos, yo no tengo ninguna duda, 
que lo hubieseis hecho vosotros y yo también. 

 
Te lo miro y ahora te lo contesto, ¿vale? Que voy a pegar una miradita para decírtelo… es la 

subvención de Conselleria la que me dices. 
 
Toni Orea. 
 
El Sr. Orea Pedraza (del Grup Municipal Socialista) manifestant que bona vesprada ja a totes 

i tots els que ens escolten. Hi ha que començar pel principi lògicament. Aquest plenari extraordinari es 
demana per part de l’oposició en un moment, perquè no es demana hui, en un moment en que les 
notícies cada volta eren pitjors respecte a la situació de l’escoleta i no nosaltres, les pròpies famílies 
donaven compte del risc de tancament de l’escoleta i, justament, aquest plenari extraordinari es 
demana per a que l’equip de govern pogueren explicar quines son les gestions que s’havien fet per a 
donar una solució a aquesta situació. 

 
Respecte als 100€ que cobrem per plenari, recordar simplement a l’equip de govern que hem 

fet plenaris extraordinaris perquè arribàvem tard a una subvenció i s’havien oblidat de que se tenia 
que fer un plenari extraordinari, pues d’eixos plenaris s’han fet molts i, si el problema es els 100€ 
d’este regidor i del meu equip, del meu Grup Municipal des de luego els puguem o bé no cobrar o bé 
donar a qualsevol associació del poble, perquè no era la missió. Cobrar 100€, senyores, no es la 
nostra missió. 

 
Bé, hi ha que començar, jo pense que donant les gràcies als funcionaris de la casa pel 

grandíssim esforç que han fet en a penes 20 dies. També donar les gràcies, i pense que ens hem 
oblidat d’elles, a les famílies per la defensa de l’escola publica. Sense elles no haguérem arribat a 
aquesta situació. Donar les gràcies també a les mestres que, pese a tot, han continuat donant han 
continuat prestant un servici de qualitat i professional.  
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Jo pensava que anaven a demanar, almenys, disculpes a les famílies i a les mestres, per ser 
per primera volta un poc humils i per no culpar a qui realment pensem que han sigut les víctimes.  

 
Que bonica dació de comptes si s’haguera ajustat a la realitat, Sra. Alcaldessa. Volem deixar 

clar, que la principal responsable dels fets tan greus que han succeït i s’han patit a l’escoleta 
l’empresa adjudicatària, ho tenim clar. Però que l’equip de govern es responsable per no haver 
supervisat la gestió que estava fent-se a l’escoleta, per no haver actuat des del primer moment, per 
haver allargat més d’un any els impagaments a les treballadores, per la falta del material escolar, per 
l’incompliment constant del contracte, per les mesures de seguretat més bàsiques, pel desastre més 
absolut que era el menjador... eixa era la vostra feina i no la vau fer. 

 
La documentació, els 476 folis que jo m’he llegit de documentació, encara que molta es 

reiterativa, lògicament, posa en clar dos qüestions: que s’ha fet la feina tard i que s’ha actuat amb 
molta incompetència. 

 
Aixina, anem a fer un xicotet repàs, molt breu. El 4 de desembre de 2019, hi ha una resolució 

d’alcaldia per la qual es modifica el contracte per a poder pagar més a l’adjudicatària ampliant el preu 
del menjador perquè en un inici s’havia fet mal. Un contracte que, manifestament, jo pense que es 
qüestió que tots tinguem assumit, era un complet desastre el contracte que es va fer en el seu dia. 

 
Hi ha un informe del 10 d’octubre de 2020 de la Tresorera i de l’Interventor Municipal, 10 

d’octubre de 2020, denunciant greus irregularitats com es el cobrament del menjador a les famílies 
per l’adjudicatària de forma il·legal de la que es va donar compte a la Sindicatura de Comptes. Que es 
va fer? Res. 

El 29 de desembre de 2020, fa més d’un any, les meses de l’escoleta presenten un registre 
d’entrada, en el que posen de manifest i en coneixement de l’Ajuntament que des de feia ja temps, no 
se li estava pagant la nòmina conforme marcava la normativa i que se’ls endeutava, almenys, dos 
mesos i mig.  

 
Que el dia 31 de gener de 2020, entre el 31 de gener i el 8 de febrer de 2020, es van 

presentar un total de 23 queixes per registre d’entrada, les famílies, ficant en coneixement de 
l’Ajuntament greus irregularitats. Cobraments no contemplats al contracte, falta de material escolar, 
falta de material de desinfecció, deficiències greus al menjador, impagament de les treballadores... Es 
fa alguna cosa per part de l’Ajuntament? No, fins al dia 16 d’abril. 

 
Des del dia 8 de febrer al 16 d’abril del 2021, que es quan el Regidor d’Educació envia una 

carta on se li demana a l’adjudicatària que complisca amb el contracte, és a dir, tarden dos mesos y 
mig en fer alguna cosa. Que tampoc es el que es devia de fer. I lo més greu, tampoc es controla que 
l’adjudicatària complisca amb el contracte. Es podria haver fet alguna cosa? Clar. Se podia i se deuria 
haver fet alguna cosa. Se deuria d’haver demanat des de la primera queixa, des de que es va tindre 
el primer coneixement del primer impagament a les treballadores, el que diu la llei de contractes i el 
propi contracte. No hi havia que inventar res, simplement actuar en diligència. Se podia haver 
demanat i se deuria d’haver demanat el certificat d’estar al corrent en el pagament de la Seguretat 
Social, certificat d’estar al corrent de les treballadores, certificat d’estar al corrent amb l’Agència 
Tributària... no es va demanar res, simplement se va enviar una carta i “pasa el tiempo”. 

 
Si s’haguera demanat eixa informació, ens haguérem evitat un any d’incompliments i arribar a 

la situació límit que hem patit. Perquè no es va demanar? Realment, pensem nosaltres que per 
incompetència. 

 
El dia 28 de juliol de 2021 les treballadores presenten un altre escrit, 28 de juliol, en el que, 

per registre d’entrada, posant en coneixement de l’Ajuntament que estan sense cobrar des del mes 
de maig i que no han cobrat mai conforme diu la llei. I el que es més greu, ja li diuen a l’Ajuntament, 
que son responsables subsidiaris i que necessiten una solució ja. Perquè ens hem oblidat que, al 
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final, les nòmines adeudades a les mestres, l’Ajuntament es el responsable subsidiari i, possiblement, 
siga condemnat a pagar-les.  

 
En aquell moment se lis endeutava un total de més de 21.000 euros en salaris. Es va fer 

alguna cosa? Sí, el dia 8 d’agost l’Alcaldessa donava un termini de 10 dies a l’adjudicatària per a que 
diga el que estime oportú. Enserio? Per a que diga el que estime oportú? L’adjudicatària no se li tenia 
que demanar, al nostre parèixer, que al·legara. Simplement se li tenia que exigir de forma contundent 
i amb el contracte en la mà que pagara els 3 mesos a les treballadores i complira amb el contracte i si 
no, iniciar el procediment de resolució. 

 
El dia 10 d’agost de 2021 hi ha un nou informe de la Tresorera que posa de manifest fets 

greus al nostre entendre. Posa de manifest que ja des del mes de juny de 2019 es cobrava 
directament per part de l’adjudicatària a les famílies el menjador en vàries ocasions, quan no estava 
previst en el contracte. 

 
Que des del mes de febrer de 2020 se li té que embargar vàries voltes el pagament de la 

factura per deutes amb jutjats, tresoreria de la Seguretat Social, Agència Tributària. 
 
Que des de juliol de 2021 se li reté el pagament a l’adjudicatària per deutes en l’Agència 

Tributària i Seguretat Social i la Tresorera acaba dient: “En opinión de quien suscribe, esta delicada 
situación económico-financiera que se evidencia ante impagos recurrentes por parte de la contratista, 
hace muy difícil que se pueda llevar a cabo por la misma, una buena gestión del servicio de la 
escuela infantil”. Açò es diu el 10 d’agost de 2021 la Tresorera Municipal. Es fa alguna cosa? Pues en 
eixe moment no. 

En data 24 de setembre de 2021 novament les treballadores presenten un nou escrit 
demanant una solució. Amb data 25 d’octubre de 2021 novament les famílies posen en coneixement 
de l’Ajuntament la greu situació de l’escoleta amb més de 50 signatures de mares i pares.  

 
El dia 28 d’octubre de 2021 l’adjudicatària demana la resolució del contracte perquè no es 

viable econòmicament. Des d’agost fins a octubre, quan l’adjudicatària, quan demana ella, no se li 
demana, no se li exigeix, no se li requereix... es quan demana ella anar-se’n perquè no pot pagar les 
nòmines per la pujada del salari mínim interprofessional. 

 
El dia 10 de novembre de 2021 un nou informe de la Tresorera Municipal informa que no es 

pot mantindre aquesta situació i que continuen els embargaments a l’adjudicatària. 
 
El dia 2 de novembre es manté una reunió amb les famílies, per part de l’equip de govern, 

amb les famílies, les mestres i els grups polítics on es diu que la resolució del contracte no es 
possible. 

 
I, finalment, es en data 5 de novembre quan l’Ajuntament comença l’expedient de resolució 

del contracte. Lo que el dia 2 no era possible, el dia 5 es comença. Però es fins el dia 5 quan 
l’Ajuntament, de forma oficial, comença a menejar-se. No es un any arrere, es simplement des del dia 
5 de novembre. Per lo tant, queda clar que l’equip de govern no ha complit en la seua responsabilitat. 
No ha fet res durant més d’un any. I que, si no es per la pressió de les famílies i de les mestres, no 
s’haguera fet res. Per lo tant, no es un èxit. Pense que estem davant d’un fracàs, no de l’equip de 
govern, de tots. Perquè no hem donat solució a un tema tan important que afecta a més de 100 
xiquets i xiquetes i que ha sigut les pròpies mares en defensa de la qualitat de l’educació pública la 
que han forçat que hui en dia tinguem un parxe, no una solució. Perquè tinguem una mesura cautelar 
dins d’un procediment de resolució i això es un parxe. Millor que el que teníem, per suposat. El 
problema no està solucionat. Son moltes les deficiències que encara de l’escoleta. Un pla de 
seguretat, un projecte educatiu, el material escolar... Per cert, ens vam assabentar, que l’Ajuntament 
estava pagant en l’any 2019, en l’any 2020 el material escolar pese a que en el contracte se figurava 
com una obligació de l’adjudicatària. Algo tindrem que fer en els diners de les famílies que han pagat 
per una agenda que no funcionava i per un material escolar que l’adjudicatària no ha pagat. Perquè 
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eixos diners que van pagar directament sense rebut a l’adjudicatària, eixos diners es van pagar 
perquè hi havia una circular de l’Ajuntament dient que es pagara.  

 
Tindrem que posar en marxa l’ascensor, perquè tots els dies 21 xiquets i xiquetes pugen i 

baixen del menjador per unes escales i, pensem que no es el que es deu de mantindre. 
 
Evidentment, totes estes deficiències no demanem que se complisca ja. Es una tasca que 

tinguem que tots i totes fer. Açò per a nosaltres demostra la incompetència de l’equip de govern i en 
un Ajuntament normal, comportaria la dimissió dels responsables, però estem acostumats a que en 
aquest Ajuntament i en aquest equip de govern no s’assumisquen les responsabilitats. 

 
Per últim, no volem deixar de demanar i aixina ho farem sempre, que l’escoleta siga de 

qualitat pública i de gestió directa per part de l’Ajuntament, perquè a soles en una gestió directa 
evitarem que torne a tindre una adjudicatària que fique en perill l’escoleta i a les famílies que la usen. 
Per tant, Sra. Alcaldessa, si està pensant en fer un nou contracte li demanem que reformule eixa 
petició, que no faja una nova adjudicació i que intente de la forma millor, evidentment, i de la forma 
legal, que siga una gestió directa per part de l’Ajuntament. Moltíssimes gràcies. 

 
La Sra. Alcaldessa manifestant que gràcies Toni. No he dit cap mentira. No vaig a permetre 

que tu em digues mentidera, perquè no ho soc. Perquè jo també m’he llegit les 476 pàgines i estava 
seguint-les, perquè també tinc les dates. He dit que anava a anar un poc més breu, però estan, estan 
ací. I sí he dit que hi havia un informe de la tresorera, també ho he dit, no he mentit. No he mentit. Si 
tinc algo es que crec que mentidera no soc, però bé. M’ha dit que jo estava mentint, no? Bueno, pues 
com està gravat... jo he entès això. Deixem parlar a mi ara, per favor. En cap moment, i ho hem patit 
com tots, perquè torne a repetir que jo no soc usuària dels xiquets, de portar allí els xiquets a 
l’escoleta, però sé el que hem passat, clar que sí. I ja m’haguera agradat a mi anar abans, però no 
hem estat de braços creuats i no vaig a permetre que ningú em diga que hem estat de braços 
creuats, perquè no ha estat així, no ha estat així. I si vostè tant clar ho tenia, les portes del meu 
despatx han estat obertes i el meu telèfon. Vinga vostè i tot allò que tenia vostè tant clar haver parlat 
amb els serveis jurídics. Tant clar com això, Toni. Tant de bo. Tu també eres regidor de la Corporació 
i també tens un dret i un deure cap al teu poble. L’alcaldessa el té més, clarament, està en l’equip de 
govern, però si l’alcaldessa es incompetent, la gent que es competent que també arrime el muscle i 
no passa res. I no passa res, absolutament. Les meues portes sempre estaran obertes, sempre. I 
més si son crítiques constructives i per a arrimar el colze, de veritat. Però bueno, si tant incompetent 
soc, la gent competent que ajude. Jo d’incompetent res. Torne a repetir, en menys de dos mesos. 
Una intervenció que no s’ha fet en massa llocs.  

 
Per favor, silenci.  
 
El Sr. Orea Pedraza manifestant que Sra. Alcaldessa este regidor s’ha oferit i vostè ho sap. 
 
La Sra. Alcaldessa manifestant que i hem estat en reunions, Toni. I hem estat en reunions en 

el meu despatx.  
 
El Sr. Orea Pedraza manifestant que em deixa, per favor? S’ha oferit a buscar amb vostè i 

donar una solució amb vostè. El que es evident que este regidor no pot saber la documentació que se 
li ha posat en coneixement. Jo no ho podia saber perquè no forme part de l’equip de govern. 

 
La Sra. Alcaldessa manifestant que però si la tens igual que jo en el mes de novembre. En el 

plenari ordinari que la vau tindre en :K//, el dia 25. 
 
El Sr. Orea Pedraza manifestant que no es faça la víctima. 
 
La Sra. Alcaldessa manifestant que no, jo víctima no. Que hi ha una instància de 

treballadores perquè eixa instància no tenien els tres mesos incomplits. És el dia 20 d’octubre quan 
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se pot actuar de manera contundent. I això no vaig a permetre com m’ho diga ningú, perquè he estat 
ahí i ho sé. Per què ja m’haguera agradat a mi que hagueren passat els temps més ràpid, però Toni, 
no hi havia manera. 

 
El Sr. Orea Pedraza manifestant que vale, però que no es així. 
 
La Sra. Alcaldessa manifestant que mire, ara mateixa aclarisc en Noguera, perquè ho tenia... 

val, informe de Noguera, de l’advocat extern, un home de renom: “Esto es, la resolución contractual 
por la causa estipulada en el artículo 211.1.i) de la LCSP puede iniciarse de oficio única y 
exclusivamente cuando los salarios adeudados por la empresa a las trabajadoras subrogadas 
excedan del 5 por ciento del precio de adjudicación del contrato, circunstancia que aquí no acontece. 
Sin embargo, en fecha 20 de octubre de 2021 ha tenido entrada en el registro municipal del 
Ayuntamiento de Canals escrito suscrito por todas las trabajadoras adscritas al servicio de la Escuela 
Infantil municipal La Torreta afirmando que la adjudicataria del citado contrato incurre en impago 
continuo y reiterado del abono del salario de las trabajadoras del centro, adeudando a día de la fecha 
el importe bruto de 21.407,45 €, así como solicitando por dicho motivo la resolución del contrato de 
referencia. En consecuencia, constando probado suficientemente el impago de los salarios de las 
trabajadoras adscritas al servicio de la Escuela infantil municipal por parte de la adjudicataria durante 
la ejecución del contrato, y habiendo solicitado dicho personal la resolución contractual con tal 
fundamento, el letrado que suscribe informa favorablemente la incoación del procedimiento de 
resolución contractual del servicio de la Escuela Infantil municipal de Canals por la causa estipulada 
en el artículo 211.1.i) de la LCSP a instancia de las trabajadoras adscritas al servicio”. 

 
Quan hi ha impagament. No ho dic jo, ho diu gent que entén, jo no soc advocada. Ja 

m’haguera agradat a mi entendre i tindre més solucions més ràpides. No soc advocada, ho diu una 
persona de renom. I este informe també ens va ajudar moltíssim, que va adjunt a l’expedient i a la 
resolució d’alcaldia per a agafar eixa mesura cautelar, que era una mesura més ràpida paral·lela a 
l’altra mesura que portarà el seu temps, evidentment, clar que sí. 

 
Val, Francisco. 
 
El Sr. López Trigueros (del Grup Municipal Popular) manifestando que en primer lugar hacer 

un apunte sobre toda la exposición que has hecho, Mai, como Alcaldesa sobre este tema.  
 
En primer lugar, el tema de los 1.500 € que van a costar este pleno. La oposición pide este 

pleno porque no se nos facilita o no se nos da toda la información que nosotros creemos que se nos 
debe de dar. Un segundo, un segundo y termino. 

 
Has dicho que el Sr. XXXXXXX hizo una reunión con la oposición. Desde ese día se han 

hecho dos reuniones, dos. Una aquí en el pleno, que estábamos junto con los padres y 
representantes de los padres y representantes de los trabajadores y, otra en el despacho suyo, que 
estábamos Antonio Orea y yo. Dos, vale. 

 
En ese tiempo, hace como 7 meses que XXXXXXX no era concejal y en esos 7 meses no se 

nos ha dado absolutamente nada de información. En esos 7 meses se hace 3 comisiones por mes, 7 
por 3 son 21. 21 reuniones que no suponen un gasto extraordinario en la que ningún miembro del 
equipo de gobierno le da nada de información en relación a este tema a ningún miembro de la 
oposición. Y en muchos, lo digo por lo de los 1.500 €, que igual que ha dicho el compañero Antonio 
Orea ponemos a disposición incluso, si quieren, de la escoleta o de los profesores, que no hay ningún 
problema. Pero de esas 21 reuniones que se han hecho, 21 comisiones que se han pagado, muchas 
de ellas y, están todos lo concejales del gobierno como de la oposición aquí de testigo, no tenían ni 
un solo punto del orden del día. Muchas de esas comisiones. Y si alguien quiere que me lo rebata 
aquí ahora mismo. Porque hay convocatorias. Lo que no me puede decir usted es que esto le va a 
costar 1.500€, cuando le está costando un montón de dinero a todos los ciudadanos las comisiones 
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que se hacen sin tener ningún punto del orden del día. Entonces es un poco demagogia lo de los 
1.500, eso por ahí. 

 
Y segundo, yo no me voy a extender tanto en los informes ni en… desde el Partido Popular 

pensamos, solo pensamos, que no se ha actuado de manera eficiente. Que lo que usted ha dicho que 
era “tendremos reuniones semanales”, si se hubieran tenido desde el principio de la legislatura, 
probablemente no se hubiera llegado a esta situación, porque es cierto que a lo mejor no se llagaba 
al 5% hasta hace poco, pero no es la única deficiencia que había en el servicio. No es la única y 
usted lo sabe. Nada más, simplemente que no se haga demagogia ni se politice este tema, porque 
nosotros no lo hemos politizado, porque lo único que hemos hecho ha sido ir a las dos 
manifestaciones que han habido, que creo que debíamos de ir. Y, además, en una de las reuniones 
en la que estuvo Antonio Orea y estuve yo con usted, le dijimos que si usted estaba convencida de 
que no tenían o no habían hecho nada malo en esto que fueran. Que, al final, la manifestación no es 
en contra del Ayuntamiento es a favor de las familias y a favor del servicio y por eso estuvimos. 

 
Nosotros no hemos politizado. Pido que no se politice diciendo si este pleno cuesta 1.500€.  
 
La Sra. Alcaldesa manifestando que vale, Fran, por partes. El tema de las comisiones que 

estás haciendo referencia, justamente se recomienda que se haga una al mes y, justamente lo pide 
un compañero tuyo, Toni Pérez. Vamos, entonces, si hacemos porque no hacemos y si no hacemos 
porque hacemos. Vale. Yo lo he dicho simplemente por informar. Fran, déjame hablar a mí, por favor. 
Y ahora te doy la palabra. 

 
El Sr. López Trigueros manifestando que es que yo no digo que no se hagan, digo que se 

les dé contenido. 
 
La Sra. Alcaldessa manifestant que ja, per favor, respectem-nos. Açò es un òrgan de control 

seriós. Venga Fran, habla. 
 
El Sr. López Trigueros manifestando que nosotros no decimos que no se hagan, decimos 

que se le dé contenido. Que hay alguna de estas comisiones que tienen 7 concejalías o 8 concejalías 
a su cargo y están sin contenido ninguno las comisiones. Y luego nos enteramos que se hacen las 
cosas. Y lo que digo es que en cualquiera de esas comisiones se nos podría haber informado de todo 
lo que estaba pasando en la escoleta, de todos los pasos que se estaban dando, de todo. 

 
La Sra. Alcaldesa manifestando que Fran, también eres miembro de la Corporación 

Municipal y, como concejal, puedes pedir la documentación que quieras que se te va a poner a tu 
alcance pero rapidísimo. Entonces, vamos a ver, si es que tanto se ha pasado, tu vienes como 
concejal y pides la información y se te da perfectamente. Entonces, información lo tienes al minuto 
porque eres un concejal de la Corporación Municipal y formas parte de este Gobierno y es así. 

 
El Sr. López Trigueros manifestando que sabes demasiado que no es así. Es que no es así. 
 
La Sra. Alcaldessa manifestant que el company Xavi Pérez cada vegada que necessita fa 

una instància i se li contesta. I torne a repetir que en ningun moment crec jo que soc una persona que 
quan no vingueu i vulgueu parlar amb mi, no vaig jo a dir res. Al contrari, però clar, no s’ha deixat de 
treballar, estàvem fent. Que haguérem pogut informar més, bueno pues no sé, jo crec que algunes 
persones informaven per altres vies.  

 
El Sr. López Trigueros manifestando que es que se os ha llenado la boca diciendo que 

estábamos informados de todo. Yo le llamaba a Antonio y le decía… cada vez que la Sra. 
Alcaldesa… 

 
La Sra. Alcaldesa manifestando que y ¿por qué no me llamas a mí? 
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El Sr. López Trigueros manifestando que escucha. Cada vez que la Sra. Alcaldesa dice en 
la radio: “la oposición está informada de todo”, y yo le digo: “¿A ti te han llamado?”. “No”. “A mi 
tampoco”.  

 
La Sra. Alcaldesa manifestando que llámame a mí. 
 
El Sr. López Trigueros manifestando que pero entonces sí que estás mintiendo si dices que 

nos mantienes informados de todo y no nos mantienes. ¿O no? 
 
La Sra. Alcaldesa manifestando que en Junta de Portavoces he puesto, si no recuerdo mal, 

ahora lo miraré, algún escrito. Estuvisteis en mi despacho. Toni Orea a mí me ha preguntado y yo le 
he contestado. Y es así. Entonces, y yo creo que en ningún momento, en cuanto se necesite, vamos, 
el despacho está abiertísimo.   

 
El Sr. López Trigueros manifestando que hay información que le habéis hecho llegar a 

profesores y a familias de la escoleta que ellos nos han hecho llegar a nosotros. Que a la vez que se 
les podía hacer llegar a ellos, se nos podía hacer llegar a nosotros. Creo yo. Que no es necesario… 

 
La Sra. Alcaldesa manifestando que la información casi que se ha dado al punto. Y cuando 

se ha informado es cuando estaba ya todo muy avanzado.  
 
El Sr. López Trigueros manifestando que yo creo que ha faltado un poquito de…  
 
La Sra. Alcaldesa manifestando que bueno, ese es tu punto de vista y yo te lo respeto, Fran.  
 
El Sr. López Trigueros manifestando que eso es, por eso he dicho al principio que es una 

opinión. Y yo tampoco soy abogado ni soy técnico. Pero cuando los problemas empiezan desde hace 
año y medio hasta ahora, pues… a lo mejor no se daba el 5%, pero estoy seguro que si se hace el 
seguimiento semanal, como bien estás diciendo que vais a hacer a partir de ahora, o que lleváis 
haciendo unas semanas, estoy seguro de que no hubiéramos llegado a este punto, no se hubieran 
hecho manifestaciones, que ha nadie nos gustan las manifestaciones. Yo es la primera vez en mi 
vida, con 40 años que tengo, que iba a una manifestación. 

 
La Sra. Alcaldesa manifestando que yo, Fran, respecto al tema de la manifestación, estuve 

hablando incluso con las chicas, como voy yo a una manifestación que finaliza en el Ayuntamiento y 
se dice soluciones al Ayuntamiento ya, en cuanto están trabajando. ¿Qué me voy yo aquí a mi mismo 
Ayuntamiento y me subo al despacho y me salgo al balcón? No lo entiendo. 

 
Vale, porque yo creo que no perdamos de vista que aquí la principal, Toni lo ha dicho muy 

bien también, protagonista, desgraciadamente, de esta situación ha sido la adjudicataria. La principal. 
 
2. Que se haga entrega a los Grupos municipales, de toda la documentación relativa a 

las actuaciones realizadas en virtud de los hechos expuestos en el punto anterior, incluyendo, 
en su caso, todos los registros de entrada y salida, copia de expediente/s, así como cualquiera 
otra relativa a l’escoleta de Canals. 

 
La Sra. Alcaldesa manifestant que val, després si que teníem la informació que com molt bé 

ja l’haveu mirat, vau tindre el dia 25 de novembre en el plenari ordinari i, l’última, del dia 3 de 
desembre amb l’acta signada del dia 30 y amb les fitxes de l’alta a la Seguretat Social de les 
treballadores.  

 
Jo molt breu. Torne a reiterar. No s’ha parat mai de treballar. En menys de dos mesos hem 

resolt aquesta situació. Quan la naturalesa del contracte, desgraciadament, ens ho ha permès. 
Sempre atenent a la legalitat i professionalitat del servei jurídic de la casa i l’extern. S’ha aprofitat la 
desagradable situació econòmica de les treballadores i la preocupació dels pares i mares per a traure 
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rèdit polític en algunes persones, sense tindre en compte la delicadesa dels usuaris principals que 
son menors de l’escoleta, clavant por i creant situacions irreals més bé d’una ciència ficció. Espere 
que ara, que la cosa esta pràcticament, al menys la mesura cautelar, evidentment, que està 
funcionant i, podeu preguntar a les treballadores i a les mares, perquè personalment em preocupe de 
que així estiga, estan molt contentes. Pues ara que la cosa està ja encarrilada, en passar Nadal ens 
centrarem i ens sentarem a vore quin tipus de naturalesa del contracte i si, evidentment, entre tots, 
perquè crec que es una qüestió per a 4 anys i no es una qüestió només de l’equip de govern, si no de 
tota la Corporació, vore quina es la millor solució. I res, després de Nadal començarem a treballar. 
Mantenir reunions informatives, en els representants de pares i mares, tenen els meus dos telèfons 
personals, en la oposició... Hui mateixa he estat parlant amb dos mares, les treballadores, entrevistes 
de ràdio, mitjans de comunicació, els que m’han volgut cridar. Una cosa es la voluntat política y l’altre 
es lo que s’ha de fer i s’ha de...  Estoy ya concluyendo Celia, acaba y ahora concluiré yo. ¿Quieres 
hablar? 

 
La Sra. Bononad Martínez manifestando que es que quería decir una cosa. Yo solamente 

quería decir que yo creo que en la movilización de los padres, madres, profesores y ciudadanos de 
Canals ha valido mucho para que vosotros os menearais tan rápido. Si no no os hubierais meneado. 
Eso lo digo yo aquí como que soy y me llamo Celia Bononad. 

 
El Sr. Orea Pedraza manifestant que parle ara. Molt breu, molt breu. Pense que no vaig a 

tolerar que se diga que s’ha tret rèdit polítics d’aquesta situació. Ho lamente, però no vaig a tolerar-
ho. Per una qüestió molt senzilla. Jo he anat una volta a la ràdio i pense que vaig ser, no prudent, si 
no constructiu, com sempre se’ns demana. Pense que la meua porta i el meu telèfon també estan 
oberts a la Sra. Alcaldessa i sempre ha sigut per a recolzar-la i per a donar-li el nostre recolzament. 
Se’n recorda quan en la reunió del dia 2 de novembre li vaig dir: “El meu grup recolzarà el que vostè 
faça”. Això es traure rèdit polític? No es traure rèdit polític. Recolzar a les famílies que son veïns i 
veïnes d’este poble, eixir amb elles en una manifestació, no es la meua primera, ja tinc unes quantes, 
eixe no es rèdit polític. Eixe no es rèdit polítics Sra. Alcaldessa. Això es estar al costat de les nostres 
famílies.  

 
La Sra. Alcaldessa manifestant que si algunes persones, massa gent m’ha entès, 

pressionades, no es traure rèdit polític. Bé. En fi. Es vostè la seua percepció i la meua es la que es. 
Parlant de percepcions. Hilzonde, molt breu. 

 
La Sra. Badia Ferri (del Grup Municipal Canals en Moviment) manifestant que no, 

simplement això, volia subratllar que em pareix molt estrany la percepció com canvia d’unes persones 
a altres, perquè s’ha aprofitat una situació per a traure rèdit polític. I sí, ho pense aixina. 
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que val, son percepcions. Jo també ho pense així, per tant, si 
que m’agradaria quedar-me amb un aspecte positiu. Anem a intentar treballar. Crec que el futur de 
l’escoleta es qüestió de 17 i anem a treballar tots cap a una direcció i anem a vore el que millor es per 
a les famílies i per a les treballadores. Bona vesprada. 
 
 I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió 
essent les quinze hores i vint-i-dos minuts (15:22) del dia nou de desembre de 2021. 
 

Signen electrònicament l’Acta de la sessió 
 

  La Presidenta       El Secretari 
 

 

 


